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Minister for byer og landdistrikters talepapir 

Det talte ord gælder 

[Indledning] 

• Vi har en lang tradition for kolonihaver i Danmark. De giver mulighed for 

rekreation og friluftsliv i sommerhalvåret i fællesskab med andre.  

• Det er en unik tradition, som giver mulighed for at lade natur og friluftsliv få 

plads også i byerne. For mange danskere er det et åndehul, som man kan 

bruge i weekender og ferie, og som jeg som minister vil gøre, hvad jeg kan for 

at passe på og bevare.  
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[Udfordringerne i nogle kolonihaver] 

• Jeg er enig i, at der over længere tid er opstået forskellige udfordringer og 

problemer i nogle kolonihaveområder, som vi skal tage hånd om.  

• Det skal vi gøre af hensyn til de helt almindelige danskere, som stadig skal 

kunne nyde kolonihavehuset uden at se, hvordan andre misbruger reglerne. 

Det skal ikke være de få, der ødelægger det for de mange. 

• Problemerne i kolonihaveområder er meget forskellige. Men de handler ofte 

om overtrædelser og misbrug af en række forskellige regler på forskellige 

områder for at opnå personlige fordele. 

• Det handler om ulovlig helårsbeboelse, ulovlig bebyggelse, uberettiget adgang 

til sociale ydelser, ulovlig udlejning, uberettiget skattefradrag m.m.  
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• Nogle steder ser vi også sociale problemer, som kommunerne kan have svært 

ved at håndtere for borgere, der opholder sig i deres kolonihaver, og som går 

ud over de øvrige kolonister i området. 

 

[Ulovlig helårsbeboelse] 

• Ulovlig helårsbeboelse er kun én af flere udfordringer i kolonihaveområderne. 

• Og som det allerede ligger i udtrykket, så er det allerede ikke lovligt at bo hele 

året i et kolonihavehus. Det er i dag reguleret i fx lokalplaner, 

landzonetilladelser, servitutter eller lejeaftaler.  
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• Det er derfor ikke sikkert, at det ændrer det store blot at præcisere forbuddet 

i kolonihaveloven. Og vi bør under alle omstændigheder tænke over, hvordan 

vi bedst imødegår alle de reelle problemer, som er bredere end blot 

spørgsmålet om helårsbeboelse.  

 

[Løsningsmuligheder] 

• Jeg er meget opmærksom på problemerne i kolonihaverne. Det er bestemt et 

område, som jeg prioriterer. 

• Kolonihaverne kan og skal naturligvis over tid udvikle sig i tråd med 

danskernes ønsker. Og det er vigtigt, at lovgivningen også følger med. 
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• Men vi løser ikke alle problemerne hurtigt ved blot at ændre i 

kolonihaveloven. Der er behov for at arbejde sammen på tværs af 

myndigheder, så vi kan sætte bredt ind mod udfordringerne i kolonihaverne. 

• Jeg tænker derfor, at der er behov for, at de relevante myndigheder sammen 

ser på udfordringerne. 

• Inden det besluttes, om der bør ske ændringer i kolonihaveloven, er der 

behov for, at vi får afdækket problemernes omfang og mulige tværgående 

løsninger. 

• Vi skal sikre ordentlig kvalitet i vores lovgivning og løsninger, som virker. Det 

giver derfor ikke mening at iværksætte forhastede initiativer, før vi grundigt 

har undersøgt, hvad der skal til for at komme problemerne til livs.  
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• Målet er, at vi fortsat værner om den værdi og frihed og som kolonihaverne 

repræsenterer for mange danskere. Men at vi samtidig slår ned på dem, der 

bryder reglerne og ikke overholder lovgivningen. 

 

 


